
OPINIÓ6 Dilluns, 21 De gener Del 2019

La frivolitat i l’oportunisme en 
política podrien tenir la seva grà-
cia. El cinisme no. Sempre resulta 
perillós i normalment acaba en 
desgràcia. La gran coartada de to-
tes les propostes de DA es basa a 
afegir el qualificatiu social, com si 
d’aquesta manera poguessin de-
saparèixer els problemes i la seva 
complexitat per art de màgia.

Només des del cinisme més 
absolut es pot sostenir que a tres 
mesos de les eleccions el govern 
de DA ha detectat la fractura 
social i posarà mesures sobre la 
taula per resoldre el problema.

Els dissenyadors d’aquest ci-
nisme pensen que la societat 
andorrana està al llindar de la 
indigència intel·lectual i no sa-
brà detectar un discurs carregat 
de populisme i fum que només 
serveix per tapar les vergonyes.

El govern de DA creu que ens 
podrem empassar els seus cants 
de sirena? Aquestes mesures res-
ponen a una possible angoixa 
electoral i una probable pèrdua 
de vots. Sembla més una cam-
panya de màrqueting que una 

proposta política seriosa. Des de 
quan governar va deixar de ser 
un exercici de justícia i igualtat 
d’oportunitats per passar a ser 
un afer de caritat i beneficència? 

Aquesta fractura social ne-
cessita veritats en temps real 
i dir les coses pel seu nom. No 

cal administrar cinisme en dosis 
de cavall i mitges veritats, o fer 
trampes, com anomenar “presta-
ció garantida” a les pensions de 
solidaritat,  o dir que 30 anys en-
rere no teníem cap preocupació 
pel sistema de pensions.

Governar per i amb les elits 
econòmiques i financeres del 
peís durant vuit anys els ha fet 
oblidar el significat de fractura 
social, si és que alguna vegada 

havien estat al diccionari de 
DA. No em puc creure que en 
aquests vuit llargs anys la ma-
joria absoluta de DA no hagi 
estat perfectament conscient de 
quina era la situació real de les 
classes menys benestants. Ara 
ens volen fer creure que és una 
situació sobrevinguda. 

DA ha fet esforços per fer més 
gran la distància entre les dues 
Andorres, posant molt èmfasi 
per desmantellar l’Estat del ben-
estar i augmentant la precarie-
tat. Els darrers anys la propagan-
da del govern de DA ha intentat 
fer-nos creure que Andorra ana-
va bé, quan els progressistes no 
ens hem cansat d’advertir de les 
creixents i profundes desigual-
tats que afectaven el conjunt de 
la nostra societat.

Dir sense ruboritzar-se que 
DA ha encarat problemes com 
la reforma laboral, la Funció Pú-
blica o el salari mínim és un des-
propòsit i un exercici que només 
respon a una pulsió electoral per 
comprar voluntats. El proble-
ma més gran del nostre mercat 

laboral no és només els salaris 
baixos dels nostres treballadors. 
El problema està en la falta de 
qualitat i potència de l’oferta i la  

demanda de treball, i en la falta 
de protecció social.

La reforma laboral només 
tenia un objectiu: precaritzar el 
treball i retallar els drets dels 
treballadors. La llei de reforma 
de la Funció Pública només per-
seguia fer desaparèixer la figura 
del funcionari de bona part de 
l’Administració, una pèrdua de 
drets per als funcionaris de ca-
tegories més baixes i un vergo-
nyant favoritisme per als càrrecs 
de confiança i buròcrates inter-
medis. L’augment del salari mí-
nim, que va passar de 1.017,47 

euros a 1.050  (+32,53 €) és to-
talment insuficient amb el cost 
de la vida actual al nostre peís i 
demostra la total pèrdua de la 
realitat i fins on arriba el cinis-
me del govern de DA.

S’han de reconèixer els pro-
blemes quan apareixen, en 
comptes de negar-los amb una 
miopia quasi professional. S’ha 
de dialogar i posar solucions re-
als sobre la taula, no actuar amb 
la prepotència dels qui es creuen 
amos i senyors. El missatge que 
va arribar el dia 17 de desembre 
des del carrer, no pot ser ignorat 
ni menystingut.

Al capdavall només els farà 
entrar en raó el fracàs electoral, 
i doncs és hora que deixem de 
costat la política del brindis al 
sol i del recompte de vots. Ens 
cal un canvi cap a polítiques que 
pensin en el conjunt de la socie-
tat, que permetin a tots gaudir 
d’un veritable benestar social 
amb justícia i equitat, que donin 
oportunitats a tots i cadascun 
dels ciutadans, grans i joves, 
dones i homes, un projecte de 
progrés per reconstruir una An-
dorra de tots i per a tots. Cal fer 
memòria dels vuit anys de mal-
sons que ha viscut aquest país.

Governar amb i per a 
les elits del ‘peís’, els 
ha fet oblidar què és 
la ‘fractura social’
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En política, la frivolitat 
i l’oportunisme poden 
tenir la seva gràcia, el 
cinisme en canvi no
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El sotasignat, José Ignacio Torrero 
Muñoz, doctor en Medicina i Cirurgia i 
especialista en cirurgia ortopèdica i trau-
matologia, resident al Principat d’An-
dorra des de l’any 2003, manifesto el 
següent:

Davant les diverses comunicacions 
que durant els darrers mesos han sortit 
publicades amb relació a l’expedient ad-
ministratiu que el SAAS ha incoat arran 
d’un incident que va ocórrer durant una 
intervenció quirúrgica programada amb 
una de les meves pacients, poso de ma-
nifest el meu sentiment, ja que he pre-
ferit no manifestar-me per respecte a la 
tramitació de l’expedient esmentat i que, 
segons el meu criteri, hauria de tenir una 
confidencialitat plena i absoluta.

Actualment l’expedient s’ha conclòs 
sense sanció, ja que els fets van tenir lloc 
el mes de gener del 2015 i  finalment el 
SAAS ha considerat que la falta ha pres-
crit, per tant és ara que em permeto 
publicar la meva opinió per tal de salva-
guardar la meva dignitat com a persona i 
també com a professional, que ja ha estat 
vulnerada, però mantenint la confiden-
cialitat de les dades, que no han de ser 
divulgades públicament per respecte al 

dret i a la intimitat de les persones invo-
lucrades.

En cap cas es va tractar d’un error, va 
ser un canvi de cama conscient. I si la de-
cisió del canvi de cama, que segons diu 
la premsa, va ser només criteri meu, em 
pregunto: quin benefici obtindria jo de 
donar l’ordre de canviar de cama, sabe-
dor que al cap d’uns mesos hauria de tor-
nar al quiròfan per corregir l’altra cama? 
És evident que el motiu del canvi obeïa 
a consideracions reals, i en cap cas a un 
error, ja que es tractava d’un cas amb una 
deformitat que afectava les dues cames 
per igual. A més, en el cas que ens ocu-
pa, després de la intervenció, i tal com es 
diu a la premsa, vam comunicar tota la 
incidència i vam deixar les constàncies 
oportunes i necessàries, no vaig man-
tenir cap posicionament obscur ni vaig 
negar els fets, que sempre he explicat de 
forma clara i detallada a qui calia. I pos-
teriorment vaig continuar tractant la pa-
cient fins a la finalització del procés, ara 
fa pocs mesos.

Aplicant el sentit comú, com és que la 
pacient va continuar acudint a la meva 
consulta durant els pràcticament tres 
anys següents des del 2015, i com es va 

mostrar conforme a ser intervinguda 
quirúrgicament de nou per corregir l’al-
tra cama com estava programat, i per 
treure-li els materials de fixació (en total 
tres intervencions quirúrgiques més)? 
Per què després de quatre anys es formu-
len queixes o comentaris, quan es troba 
totalment recuperada de les dues cames? 
Per què el SAAS incoa un expedient de 
transcendència professional envers la 
meva persona per raó d’uns fets que en 
tot cas faria més de tres anys que hauri-
en succeït, i per tancar el mateix al·legant 
que ja han prescrit?

Són molts els fets que defensen i ava-
len la meva actuació i la realitat del que 
va succeir al voltant d’aquella intervenció 
del mes de gener del 2015, però considero 
que no és aquest l’escenari on es dilucida-
ran les múltiples incongruències que d’al-
guna manera o altra s’han transmès a la 
societat d’aquest país i de forma gratuïta 
sense haver estat contrastades.

Com a professional que continuo 
prestant els meus serveis a la població i 
al sistema públic de salut del Principat, 
les conseqüències són irreparables. A ni-
vell personal, em reservo el dret de no 
explicar-les, gràcies a aquesta polèmica 

descontrolada. No obstant això, la meva 
activitat està present i dono tot el meu 
suport possible als últims elements del 
sistema, que sou vosaltres, els pacients. 
Dono gràcies a la possibilitat de poder 
seguir realitzant intervencions perquè 
els usuaris puguin continuar amb la lliure 
elecció del professional de la salut.

Només vull recordar que ningú està 
lliure que li succeeixin fets com el que ara 
pateixo, i que malgrat que pugui defensar 
la seva total innocència i claredat dels 
fets, els prejudicis com a aquest alimen-
ten una sola cosa: l’alarma social.

Per últim, agrairia que en el futur, els 
comandaments superiors responsables 
de l’organització del sistema de salut pro-
curin estar més a prop dels treballadors 
de l’hospital Nostra Senyora de Meritxell, 
l’únic del Principat, per tal de millorar 
l’atenció a l’usuari cap a l’excel·lència, te-
nint en compte que som on som, al mig 
del Pirineu, i que són múltiples les ocasi-
ons límit que precisen actuacions urgents 
dificultades per motius diversos.

A la vista d’aquesta situació, reitero el 
meu agraïment a totes les persones que 
continuen tenint confiança en la meva 
persona.

José ignacio Torrero Muñoz

en cap cas es va TracTar d’un error, va ser un canvi de caMa conscienT


